



ក្រសួងបរិស្ថាន

សេចក្តីប្រកាសព័ត៌មាន

វេទិកាជាតិលើកទី៣ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ជាក់ចេញនូវវឌ្ឍនភាព យុទ្ធសាស្ត្រដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហាប្រែប្រួលអាកាសធាតុ

ក្នុងពេញ ថ្ងៃទី៥ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ ២០១៣ - នៅថ្ងៃអង្គារនេះ រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជា បានប្រកាសដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់ផែនការយុទ្ធសាស្ត្រឆ្លើយតបនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុដំបូងបង្អស់របស់ខ្លួន ក្នុងគោលបំណងកសាងភាពធន់នឹងអាកាសធាតុ សម្រាប់ដោះស្រាយបញ្ហាប្រឈមនៃគ្រោះធម្មជាតិដែលបណ្តាលមកពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ និងលើកកម្ពស់ការអភិវឌ្ឍដែលបញ្ចេញកាបូនតិច ទៅអនាគត។

សម្តេចអគ្គមហាសេនាបតីតេជោ **ហ៊ុន សែន** នាយករដ្ឋមន្ត្រីនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា បានប្រកាសដាក់ឱ្យប្រើប្រាស់នូវ ផែនការយុទ្ធសាស្ត្រឆ្លើយតបនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា ឆ្នាំ២០១៤-២០២៣ ជាផ្លូវការ នៅក្នុងពិធីបើកវេទិកាជាតិលើកទី៣ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ នៅអគារសន្តិភាពនៃទីស្តីការគណៈរដ្ឋមន្ត្រី នាព្រឹកថ្ងៃទី៥ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១៣។ សម្តេចបានគូសបញ្ជាក់ថា៖ «ការប្រែប្រួលអាកាសធាតុបានក្លាយជាបញ្ហាប្រឈមយុទ្ធសាស្ត្រមួយក្នុងការអភិវឌ្ឍ ហើយទាមទារឱ្យមានការយកចិត្តទុកដាក់រួមគ្នាជាបន្ទាន់»។

សម្តេចនាយករដ្ឋមន្ត្រីបានបញ្ជាក់បន្ថែម អំពីឆន្ទៈរបស់កម្ពុជា ក្នុងការកសាងសង្គមបែតងមួយដែលបញ្ចេញឧស្ម័នផ្ទះកញ្ចក់តិច ធន់នឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ សមធម៌សង្គម និងប្រជាជនរស់នៅក្នុងភាពវិបុលសុខ។ សម្តេចបានគូសបញ្ជាក់ថា៖ «រាជរដ្ឋាភិបាលកម្ពុជានឹងបន្តយកចិត្តទុកដាក់ខ្ពស់បន្ថែមទៀត លើកិច្ចការពារបរិស្ថានដែលជាវិធានការដ៏ចាំបាច់បំផុត ហើយចាត់ទុកនិរន្តរភាពបរិស្ថានជាអាទិភាពនាំផ្លូវដ៏ត្រឹមត្រូវ សម្រាប់យុទ្ធសាស្ត្រជាតិស្តីពីការអភិវឌ្ឍប្រកបដោយចីរភាព និងការលុបបំបាត់ភាពក្រីក្រ»។

ឯកឧត្តម **សាយ សំរោល់** រដ្ឋមន្ត្រីក្រសួងបរិស្ថាន បានគូសបញ្ជាក់ពីសមិទ្ធផល ដែលក្រសួងបរិស្ថានគណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ក្រសួង ស្ថាប័នពាក់ព័ន្ធ និងអាជ្ញាធរនៅគ្រប់លំដាប់ថ្នាក់សម្រេចបាន ក្រោមកិច្ចសហការជិតស្និទ្ធជាមួយដៃគូអភិវឌ្ឍន៍ ក្នុងការដោះស្រាយបញ្ហាគំរាមកំហែងនានា ដែលបង្កដោយការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។ ឯកឧត្តមបានថ្លែងថា៖ «ដើម្បីបង្កើនសមត្ថភាពរបស់ជាតិជាទ្រង់ទ្រាយធំសម្រាប់ដោះស្រាយការប្រឈមនានា បង្កឡើងដោយការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ យើងចាំបាច់ត្រូវពង្រឹងបន្ថែមទៅលើសមិទ្ធផលដែលយើងសម្រេចបានក្នុងរយៈកាលកន្លងមកឱ្យបានកាន់តែស៊ីជម្រៅបន្ថែមទៀត»។

នៅក្នុងសុន្ទរកថាស្នាគមន៍នៅក្នុងពិធីបើកនវគ្គបច្ចេកទេសនាពេលរសៀល លោកស្រី **ក្លែរ វ៉ាន់ដ័រ វ៉ាន់នៃ** អ្នកសម្របសម្រួលអង្គការសហប្រជាជាតិប្រចាំនៅកម្ពុជា បានស្នើឲ្យរាល់សកម្មភាពឆ្លើយតបនឹងអាកាសធាតុ មិនគួរមើលរំលងបញ្ហាកង្វល់របស់ស្ត្រី ដែលជាក្រុមអ្នកងាយរងគ្រោះបំផុតពីផលប៉ះពាល់នៃការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។



លោកស្រី **វ៉ាន់ដ័រវ៉ាន់** បានបន្តថា៖ «ឥទ្ធិពលនៃហានិភ័យពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុនឹងបង្កើនវិសមភាព ដែលមានស្រាប់ បង្កការគំរាមកំហែងមកលើបរិយាកាសជីវិត និងសន្តិសុខរបស់ស្ត្រី។ ប៉ុន្តែស្ត្រីនៅក្នុងសហគមន៍ក៏អាចជាភ្នាក់ងារនាំមកនូវការប្រែប្រួលវិជ្ជមានផងដែរ និងជាអ្នកផ្តល់វិភាគទានដ៏សំខាន់នៅក្នុងយុទ្ធសាស្ត្រនៃការបន្តសម្រាប់ការបរិយាកាសជីវិត ប្រសិនបើពួកគេមានឱកាសចូលរួមនៅក្នុងការស្វែងរកដំណោះស្រាយ និងធ្វើសេចក្តីសម្រេច ទាំងក្នុងការកំណត់គោលនយោបាយ និងការអនុវត្ត»។ វេទិកាអាយៈពេលបីថ្ងៃនេះ នឹងបង្ហាញជូននូវវឌ្ឍនភាព ក្នុងការអនុវត្តរបៀបវារៈប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា ពីការធ្វើផែនការ ទៅការអនុវត្តសកម្មភាព ឆ្ពោះទៅការអភិវឌ្ឍដោយចីរភាព ក្នុងលក្ខខណ្ឌប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។

កំណត់សម្គាល់សម្រាប់អ្នកសារព័ត៌មាន ៖

វេទិកាជាតិលើកទី១ ស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ បានប្រារព្ធនៅឆ្នាំ២០០៩ ដោយបានបញ្ចូលបញ្ហាប្រែប្រួលអាកាសធាតុទៅក្នុងរបៀបវារៈនៃការអភិវឌ្ឍរបស់កម្ពុជាដោយជោគជ័យ។ ចាប់ពីពេលនោះមក កិច្ចប្រឹងប្រែងជាច្រើនក្នុងការរៀបចំគោលនយោបាយប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា និងតាមរយៈវេទិកាដៃគូពិភាក្សាគោលនយោបាយដែលមានលក្ខណៈស្ថាបនា បានធ្វើឱ្យប្រទេសកម្ពុជាចាប់ផ្តើមដំណើរការរៀបចំគោលនយោបាយ និងផែនការយុទ្ធសាស្ត្រជាតិដែលមានភាពរឹងមាំ។

វេទិកាជាតិលើកទី៣ នេះ រួមមានបទបង្ហាញដោយអ្នកជំនាញការ អំពីបច្ចុប្បន្នភាពនៃរបកគំហើញចុងក្រោយទាក់ទងនឹងផលប៉ះពាល់នៃការប្រែប្រួលអាកាសធាតុនៅកម្ពុជានិងក្នុងតំបន់អាស៊ីអាគ្នេយ៍ វឌ្ឍនភាពដែលកម្ពុជាសម្រេចបាននៅថ្នាក់ជាតិនិងថ្នាក់ក្រោមជាតិ ក្នុងការឆ្លើយតបទៅនឹងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ក៏ដូចជាប្រធានបទពាក់ព័ន្ធមួយចំនួនទៀត ទាក់ទងនឹងហិរញ្ញប្បទានអាកាសធាតុ និងដំណើរការចរចាថ្នាក់អន្តរជាតិ។ អ្នកចូលរួមច្រើនជាង ៧០០នាក់ មកពីស្ថាប័នរដ្ឋាភិបាល ដៃគូអភិវឌ្ឍន៍ អង្គការមិនមែនរដ្ឋាភិបាល គ្រឹះស្ថានសិក្សាយុវជន និងវិស័យឯកជន នឹងចូលរួមនៅក្នុងព្រឹត្តិការណ៍នេះ រហូតដល់ថ្ងៃទី ០៧ ខែវិច្ឆិកា ឆ្នាំ២០១៣។

ក្រសួងបរិស្ថានគឺជាស្ថាប័នបង្គោលនៃអនុសញ្ញាក្របខ័ណ្ឌសហប្រជាជាតិស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ជាសមាជិកក្រុមការងារអន្តររដ្ឋាភិបាលស្តីពីការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ (IPCC) និងជាស្ថាប័នជាតិទទួលបន្ទុកយន្តការអភិវឌ្ឍន៍ស្អាត។

គណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ គឺជាស្ថាប័នបង្គោលក្នុងការរៀបចំអង្គវេទិកានេះ និងជាស្ថាប័នបង្គោលក្នុងការរៀបចំគោលនយោបាយប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ដែលសមាជិកមកពី ២០ ក្រសួង-ស្ថាប័ន ដោយមាន **សម្តេចអគ្គមហាសេនាបតីតេជោ ហ៊ុន សែន** នាយករដ្ឋមន្ត្រីនៃព្រះរាជាណាចក្រកម្ពុជា ជាប្រធានកិត្តិយស។

នាយកដ្ឋានប្រែប្រួលអាកាសធាតុនៃក្រសួងបរិស្ថាន ដែលជាលេខាធិការដ្ឋាននៃគណៈកម្មាធិការជាតិគ្រប់គ្រងការប្រែប្រួលអាកាសធាតុ ជាអ្នកសម្របសម្រួលសំខាន់នៃអង្គវេទិកា និងមានតួនាទីស្នូលលើការងារប្រែប្រួលអាកាសធាតុ។



វេទិកាជាតិអាចដំណើរការទៅបានដោយមានការចូលរួមពីក្រសួងបរិស្ថាន និងមានការឧបត្ថម្ភពីកម្មវិធីសម្ព័ន្ធភាពប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា (CCCA)។ CCCA គឺជាកម្មវិធីទូលំទូលាយបែបច្នៃប្រឌិតថ្មីមួយដែលដឹកនាំដោយក្រសួងបរិស្ថាន និងជាកិច្ចផ្គត់ផ្គង់មតិព័ត៌មានពីមូលនិធិសហភាពអឺរ៉ុប (EU) ទីភ្នាក់ងារអភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិនៃប្រទេសដាណឺម៉ាក (Danida) ទីភ្នាក់ងារអភិវឌ្ឍន៍អន្តរជាតិនៃប្រទេសស៊ុយអែដ (Sida) និងកម្មវិធីអភិវឌ្ឍន៍សហប្រជាជាតិប្រចាំកម្ពុជា (UNDP)។ វេទិកាជាតិ ក៏ទទួលបានការគាំទ្រថវិកាបន្ថែមពី កម្មវិធីបរិស្ថានរបស់អង្គការសហប្រជាជាតិ (UNEP), ជំនួយព្រះវិហារប្រទេសជានីដា (DCA), អង្គការវេទិកាមិនមែនរដ្ឋាភិបាល ស្តីពីកម្ពុជា (NGO Forum) និងបណ្តាញប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា (CCCN)។

សម្រាប់ព័ត៌មានបន្ថែមអំពីវេទិកាជាតិនេះ សូមទាក់ទង លោកស្រី នៅ រស្មី មន្ត្រីកម្មវិធីសម្ព័ន្ធភាពប្រែប្រួលអាកាសធាតុកម្ពុជា តាមរយៈលេខទូរស័ព្ទ (+៨៥៥)៧៧ ៥៣ ៥៣ ៩២ ឬ reaksmey.neou@camclimate.org.kh

